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Reforma VŠ počítá se školným až za pár let

26.1.2009, 19:30, pořad: Televizní noviny

Karel VOŘÍŠEK, moderátor
--------------------
Návrh reformy vysokých škol, takzvanou Bílou knihu, dnes schválila vláda. Počítá i se zavedením školného. Podle
premiéra Mirka Topolánka to ale za jeho kabinetu nebude. Co chce ale navrhnout, je systém půjček a grantů, které by
naopak měly rozšířit možnost studovat i dětem ze sociálně slabých rodin.

Alena KOVÁŘOVÁ, redaktorka
--------------------
Základní studijní grant, na který má nárok každý student. Půjčky s nízkým úrokem nebo spoření na vzdělání, ale i větší
konkurenceschopnost vysokých škol. To obsahuje takzvaná Bílá kniha ministerstva školství.

Ondřej LIŠKA, ministr školství /SZ/
--------------------
Naším cílem je posílení na jedné straně autonomie vysokých škol, ale taky jejich odpovědnosti a samozřejmě dodání
chybějících pravomocí.

Václav HAMPL, rektor UK
--------------------
Záležitosti kolem problému s autonomií a svobodou vysokých škol jsou přesně ty věci, kde se neshodujeme.

Alena KOVÁŘOVÁ, redaktorka
--------------------
Návrh se ale nelíbí ani některým koaličním partnerům.

Michaela ŠOJDROVÁ, poslankyně /KDU-ČSL/
--------------------
Nejde o koncepci, která není zralá na schválení vládou.

Alena KOVÁŘOVÁ, redaktorka
--------------------
Asi nejdiskutovanějším tématem je školné. Premiér Topolánek ale jedním dechem dodává: "My nebudeme tou vládou,
která školné zavede."

Mirek TOPOLÁNEK, premiér ČR /ODS/
--------------------
Za této vlády zcela jistě nebude zavedeno školné.

Jiří PEHE, politolog
--------------------
Vláda nechce zavést školné ze stejných důvodů, jako nechce dál nebo někteří členové vlády nechtějí dál pokračovat s
placením poplatku. Je to velmi výbušná záležitost, která by mohla vládu politicky položit.

Alena KOVÁŘOVÁ, redaktorka
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--------------------
Ministerstvo školství ještě ale nemá konkrétní plán, jakým způsobem výšku případného školného určovat. Jednou z
variant bylo i to odvozovat ji od budoucího platu v daném oboru.

Václav HAMPL, rektor UK
--------------------
To je velmi legitimní otázka školné jako takové a docela si myslím, že celosvětový a rozhodně celoevropský trend tímhle
směrem jde.

studentka VŠ
--------------------
Pokud to školný bude mít nějaký smysl, například na zvýšení platů profesorů nebo tak něco, tak samozřejmě ano.

studentka VŠ
--------------------
Já jsem spíš proti. Já se obávám, že by to pak člověk nebyl schopnej splatit.

student VŠ
--------------------
Myslím si, že by to pomohlo zkvalitnit výuku na vysoké škole.

Alena KOVÁŘOVÁ, redaktorka
--------------------
Schválením Bílé knihy dostalo ministerstvo školství pokyn k přípravě zákona o finanční podpoře studentů a také věcného
záměru o terciárním vzdělávání. Ty pak musí úspěšně fungovat několik let, aby se případně v roce 2015 mohlo přistoupit
k placení školného. Alena Kovářová, televize Nova.


